

ชื่อวิทยานิพนธ์	ระบบสินเชื่อของสหกรณ์อิสลามบีนา จำกัด : การดำเนินงานและปัญหา
ผู้เขียน	นายดลชาติ โดมาแร
สาขาวิชา	อิสลามศึกษา
ปีการศึกษา	2561

บทคัดย่อ

การวิจัยนี้มีวัตถุประสงค์ 1) เพื่อศึกษาระดับความคิดเห็นของสมาชิกที่มีต่อระบบการบริหารสินเชื่อของสหกรณ์อิสลามบีนา จำกัด 2) เพื่อศึกษาเปรียบเทียบความคิดเห็นของสมาชิกที่มีต่อระบบการบริหารสินเชื่อของสหกรณ์อิสลามบีนา จำกัด 3) เพื่อศึกษาปัญหาและแนวทางการบริหารสินเชื่อของสหกรณ์อิสลามบีนา จำกัด การวิจัยนี้เป็นการวิจัยเชิงปริมาณควบคู่กับการวิจัยเชิงคุณภาพ การวิจัยเชิงปริมาณโดยใช้แบบสอบถาม กลุ่มตัวอย่าง คือ สมาชิกสหกรณ์ จำนวน 384 คน และการวิจัยเชิงคุณภาพ โดยใช้แบบสนทนากลุ่ม ประกอบด้วยเจ้าหน้าที่สหกรณ์ จำนวน 3 คน และประธานกลุ่มสมาชิก จำนวน 3 คน แบบสอบถามใช้สถิติในการวิเคราะห์ข้อมูล ได้แก่ การแจกแจงความถี่ ค่าเฉลี่ย ค่าเบี่ยงเบนมาตรฐาน การทดสอบแบบที และการวิเคราะห์ความแปรปรวนทางเดียว และแบบสนทนากลุ่มใช้วิธีการวิเคราะห์เชิงพรรณนา

ผลการวิจัยพบว่า

1) ระดับความคิดเห็นของสมาชิกที่มีต่อระบบการบริหารสินเชื่อของสหกรณ์อิสลามบีนา จำกัด โดยภาพรวมอยู่ในระดับมาก เมื่อพิจารณารายด้าน พบว่า ด้านผลิตภัณฑ์สินเชื่อตามหลักชะรีอะฮ์มีค่าเฉลี่ยมากที่สุด รองลงมาด้านการพิจารณาค่าขอสินเชื่อ ด้านการอนุมัติสินเชื่อ และด้านการติดตามและเร่งรัดหนี้มีค่าเฉลี่ยน้อยที่สุด

2) การเปรียบเทียบความคิดเห็นของสมาชิกที่มีต่อระบบการบริหารสินเชื่อของสหกรณ์อิสลามบีนา จำกัด พบว่า ด้านการบริหารสินเชื่อ พบว่า เพศ การศึกษาด้านสามัญ รายได้ และระยะเวลาการเป็นสมาชิก โดยภาพรวมไม่แตกต่างกัน การศึกษาด้านศาสนา และอาชีพ โดยภาพรวมแตกต่างกันอย่างมีนัยทางสถิติที่ระดับความสำคัญ .01 และอายุ และสถานภาพ โดยภาพรวมแตกต่างกันอย่างมีนัยทางสถิติที่ระดับความสำคัญ .05

3) ปัญหาการบริหารสินเชื่อของสหกรณ์อิสลามบีนา จำกัด พบว่า ด้านการพิจารณาค่าขอสินเชื่อ ได้แก่ แบบฟอร์มค่าขอสินเชื่อของสหกรณ์ยังมีช่องโหว่ ด้านการอนุมัติสินเชื่อ ได้แก่ ขั้นตอนการอนุมัติสินเชื่อ และการขาดความคล่องตัวในการบริหารสินเชื่อ ด้านการติดตามและเร่งรัดหนี้ ได้แก่ ความล่าช้าและขาดความต่อเนื่องในการชำระหนี้ของสมาชิก และด้านผลิตภัณฑ์ตามหลักชะรีอะฮ์ ได้แก่ ความไม่เข้าใจของสมาชิกและกฎระเบียบทางกฎหมาย

4) แนวทางการบริหารสินเชื่อของสหกรณ์อิสลามบีน่า จำกัด พบว่า สหกรณ์จะต้องมีความเข้มงวดในการปล่อยสินเชื่อ และสร้างวินัยทางการเงิน ตลอดจนการเสริมสร้างอาชีพแก่สมาชิก เพื่อให้สามารถชำระหนี้ได้ตามที่ตกลงไว้กับสหกรณ์ ตลอดจนควรผลักดันข้อกำหนดเกี่ยวกับผลิตภัณฑ์ทางการเงินอิสลามเพื่อนำไปปฏิบัติในสหกรณ์อิสลาม

Prince of Songkla University
Pattani Campus

Thesis Title	Financing System of Bina Islamic Cooperative Ltd.: Operations and Issues
Author	Mr. Donhadee Domarae
Major Subject	Islamic Studies
Academic Year	2018

ABSTRACT

The purpose of this research is 1) to examine the level of members' opinion on financing management system of Bina Islamic Cooperative Ltd. 2) to compare members' opinion on financing management system of Bina Islamic Cooperative Ltd. and 3) to explore the issues and solutions of financing management of Bina Islamic Cooperative Ltd. This research was a mixture of quantitative and qualitative research. A questionnaire was used in the quantitative research in which 384 cooperative members were selected as the samples. Focus group was employed in the qualitative research. The samples consisted of 3 cooperative officers and 3 heads of the group members. The statistics used for analyzing the collected quantitative data included frequency, mean, standard deviation, t-test and One – Way ANOVA. As for the focus group, descriptive analysis was used in data analysis.

The research found that.

1) The level of members' opinion for financing management system at Bina Islamic Cooperative Ltd overall was high. When considering individual item, it was found that the *shari'ah* financing product had the highest mean score, followed by the considerations of financing application, the financing approval, and the tracking and debt collection which had the lowest mean score.

2) In comparing of members' opinion for financing management system of Bina Islamic Cooperative Ltd., it was found there was no different opinions among respondents of different sex, education, revenue and membership period. Religious education and career were statistically different at .01 significance level. Age and status were statistically different at .05 significance level.

3) As for the issues of financing management of Bina Islamic Cooperative Ltd., it was found that, at the stage of consideration of financing

application, financing application form was found to be exposed. In terms of financing approval, financing procedures and were found to be problematic. The issues in tracking and debt collections included delays and lack of continuity in repayment of the members. On *shari'ah* financing product issues, it was found that lack of understanding of *shari'ah* and legal regulations among the members.

4) In order to solve the issues related to financing management of Bina Islamic Cooperative Ltd., it was found that cooperatives must be strict in lending and need to create financial discipline as well as enhancing career for the members so that they will be able to repay the debt as arranged with the cooperative. Related legal provision needs to be promoted so that Islamic financial products can be used in Islamic cooperatives.

Prince of Songkla University
Pattani Campus

موضوع البحث	نظام التمويل لشركة بناء الإسلامية المحدودة : العمليات والمشاكل
الباحث	عبد الهادي دوماي
التخصص	الدراسات الإسلامية
العام الجامعي	1440 هجرية

مستخلص البحث

يستهدف هذا البحث بالأهداف التالية :-1- لدراسة مستوى آراء الأعضاء تجاه نظام إدارة التمويل لشركة الإسلامية بناء محدودة. 2- لدراسة مقارنة آراء الأعضاء تجاه نظام إدارة التمويل لشركة الإسلامية بناء محدودة. 3- لدراسة المشاكل وطريق إدارة التمويل لشركة الإسلامية بناء محدودة. كان هذا البحث عبارة عن مزيج من البحوث الكمية والنوعية، تم استخدام استبيان في البحث الكمي الذي تم فيه اختيار 384 عضواً متعاوناً كعينات. تم استخدام مجموعة التركيز في البحث النوعي. تكونت العينات من 3 ضباط شركة و 3 رؤساء لأعضاء المجموعة. تضمنت الإحصائيات المستخدمة لتحليل البيانات الكمية المجموعة التردد، المتوسط، الانحراف المعياري، اختبار t و ANOVA أحادي الاتجاه. بالنسبة للمجموعة المركزة، تم استخدام التحليل الوصفي في تحليل البيانات. ونتائج البحث كالتالي:-

1- مستوى آراء أعضاء الشركة تجاه نظام إدارة التمويل لشركة الإسلامية بناء محدودة بشكل عام أنها على المستوى العالي، وعند النظر الجانبي يتبين أن منتجات التمويل تجاه الشريعة الإسلامية كان على أعلى مستوى المعدل، وبالتالي من ناحية النظر طلب التمويل وموافقته وتبعه وتعجيل الدين كان على أدنى مستوى المعدل.

2- المقارنة آراء أعضاء الشركة تجاه نظام إدارة التمويل لشركة الإسلامية بناء محددة من ناحية إدارة التمويل يتبين أن الجنس والتعليم الأكاديمي والمدة العضوية بشكل عام أنها لا تختلف شيئاً، وأما التعليم الديني والوظائف بشكل عام أنها مختلفة ذات أهمية إحصائية على مستوى 01. والجنس والحالة بشكل عام أنها مختلفة ذات أهمية إحصائية على مستوى 05.

3- مشكلة إدارة التمويل لشركة الإسلامية بناء محدودة تتبين أن جانب النظر طلب التمويل كإستبانات طلب تمويل الشركة فيها تقصيرة، وأما من جانب موافقة التمويل كخطوات موافقة التمويل وعدم الطلاقة في إدارة التمويل، وأما من جانب التبع وتعجيل الدين تجاه أعضاء الشركة كتأخير

وعدم المستمر في قضاء الدين ، وأما من جانب المنتجات الشرعية تجاه أعضاء الشركة كعدم الفهم والنظام القانوني.

4- طريقة إدارة التمويل لشركة الإسلامية بناء محدودة تبين أن الشركة لا بد الفحصى الشديد قبل موافقة التمويل، ووضع النظام المالي تشجيع لأعضاء الشركة الوظائف حتى إستطاعة الأعضاء في قضاء الدين كما اتفق مع الشركة، وأيضا دفع القانون المتعلق بالمنتجات المالية الإسلامية إلى نحو التطبيق في الشركة الإسلامية.

Prince of Songkla University
Pattani Campus